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Zusammenfassung

        
61 lumbale Segmente von 30 wirbelsäulengesunden Patienten wurden vergleichend ultraschallund computertomographisch in Höhe der Bandscheiben L5/S1, L4/5 und L3/4 untersucht. Die transabdominelle lumbale Ultraschalltomographie erwies sich bei Verwendung eines 3,5-MHz-Sektorschallkopfes als aussagefähige bildgebende Methode. Form und dorsale Kontur der Bandscheiben sind abgrenzbar. Schüsseiförmige, rechtwinklige und trichterförmige Konfigurationen können als Hauptformen des dorsalen Lumbaikanals unterschieden werden. Der Vergleich mit der Computer tomographie erlaubt neben einer besseren Interpretation des Ultraschallbefundes die Definition der normalen lumbalen Ultraschallanatomie.


      
        
Abstract

        
Sonography and computerised tomography were carried out on 61 lumbar Segments (L5/S1, L4/5, L3/4) of 30 patients not having vertebrogenous Symptoms. Transabdominal lumbar sonography with a 3.5 MHz sector probe proved to be a valuable imaging method, allowing to demonstrate the shape and dorsal outline of the lumbar discs. Bowl-shaped, right-angled and funnel-shaped configurations of the dorsal spinal canal are typi-cal findings. The interpretation of the ultrasonic tomo-grams and the identification of normal anatomy are improved through comparative imaging by computerised tomography.


      

Schlüsselwörter

Transabdominelle lumbale Ultraschallto mographie - Ultraschallanatomie lumbaler Bandscheiben und des Lumbalkanais




Key words

Transabdominal lumbar ultrasonic tomography - Ultrasonic anatomy of lumbar discs and lumbar canal
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